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บทคดัย่อ 
 

การวิจัยน้ีมีวตัถุประสงค์ เพื่อศึกษาและรวบรวมความคิดเห็นของผูเ้ช่ียวชาญ
เก่ียวกบัแนวโนม้การบริการวชิาการแก่ชุมชนของวทิยาลยัอิสลามศึกษาในทศวรรษหนา้ (พ.ศ. 2555 
– 2564) ในขอบข่ายเน้ือหา 6 ดา้น คือ วตัถุประสงค์ นโยบาย โครงสร้างและการจดัองคก์ร รูปแบบ
และวธีิการการบริการวิชาการ  การบริหารงานบริการวิชาการแก่ชุมชน การสร้างความร่วมมือและ
เครือข่ายงานวิชาการ  เป็นการศึกษาโดยใช้เทคนิคการวิจยัแบบ EDFR (Ethnographic Delphi 
Futures Research) โดยท าการสัมภาษณ์ผูเ้ช่ียวชาญจ านวน 19 คน วิเคราะห์และสังเคราะห์เน้ือหา
การสัมภาษณ์เพื่อสร้างแบบสอบถามแบบมาตราส่วนประมาณค่า 5 ระดบัส าหรับผูเ้ช่ียวชาญตอบ
ในรอบท่ี 2 และ 3  สถิติท่ีใชใ้นการวเิคราะห์ขอ้มูล ไดแ้ก่ ค่าร้อยละ ค่ามธัยฐาน ค่าฐานนิยม และค่า
พิสัยระหวา่งควอไทล ์
     ผลการวิจยัพบวา่ แนวโนม้การบริการวิชาการแก่ชุมชนของวิทยาลยัอิสลามศึกษา
ในทศวรรษหนา้ (พ.ศ. 2555 – 2564) ในขอบข่ายเน้ือหา 6 ดา้นสรุปไดด้งัน้ี 
    1.  วัตถุประสงค์  เป็นศูนย์มุสลิมศึกษาและอิสลามศึกษา โดยการเผยแพร่งาน
วชิาการท่ีเก่ียวขอ้ง ตลอดจนการพฒันาทรัพยากรมนุษย ์ในดา้นคุณภาพชีวิตท่ีดี สร้างประสบการณ์
การเรียนรู้ใหม่ ๆ และพฒันาความสามารถในการใช้ภาษาต่างประเทศ  ให้แก่บุคลากร  บณัฑิต  
และชุมชน ใหมี้ความเขม้แขง็ เพื่อรองรับประชาคมอาเซียนและระดบันานาชาติ 

2.  นโยบาย   ส่งเสริมและสนับสนุนการเผยแพร่หลักวิชาการอิสลาม  การวิจยั  
การศึกษาระดบันานาชาติ   การศึกษาท่ีสามารถพฒันาคุณภาพชีวิตท่ีดี  กิจกรรมต่าง ๆ ท่ีสอดคลอ้ง
กบันโยบายทางการศึกษาของรัฐ   และการท านุบ ารุงศิลปวฒันธรรมของทอ้งถ่ินและของชาติท่ี
สอดคลอ้งกบัหลกัการอิสลาม  โดยการมีส่วนร่วมจากทุกภาคส่วน 
     3. โครงสร้างและการจัดองค์กร การจดัองคก์รตอ้งก าหนดเป้าหมายและตวับ่งช้ีท่ี
สอดคลอ้งกบัวสิัยทศัน์ พนัธกิจ ของวทิยาลยัอิสลามศึกษา ส่วนโครงสร้างองคก์รตอ้งสอดคลอ้งกบั
ภารกิจหรือกิจกรรม มีความเป็นเอกภาพ แบ่งงานรับผิดชอบชดัเจน และครอบคลุม มีการติดต่อ
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ประสานงาน  ส่ือสาร สร้างความสัมพนัธ์ท่ีดี และมีระเบียบหลักเกณฑ์ สามารถท างานเชิงรุก   
ติดตามความเปล่ียนแปลงของสังคม และบุคลากรตอ้งมีความรู้ความช านาญในเร่ืองเทคโนโลยี
สารสนเทศ (IT) และภาษาต่างประเทศ    
    4. รูปแบบการบริการวิชาการ  มีการผลิตเอกสาร ต ารา งานแปล เอกสาร
ประกอบการสอน   สังเคราะห์งานวิจัย/วิทยานิพนธ์  พัฒนาหลักสูตรเก่า  บริการห้องสมุด 
พิพิธภณัฑ ์   และบริการขอ้มูล  ข่าวสาร  ผา่นระบบทางไกลดว้ยส่ือท่ีสมยั จดักิจกรรม  นิทรรศการ 
ทั้งในและนอกสถานท่ี  จดัอบรมภาษาต่างประเทศ   ตั้งคลินิกบริการตอบค าถามและให้ค  าปรึกษา   
ทางวิชาการ ส่งเสริมและพฒันาองค์กรทางเศรษฐกิจและสังคม  สร้างความตระหนกัและส่งเสริม
ฟ้ืนฟูศิลปวฒันธรรมทอ้งถ่ินท่ีไม่ขดัแยง้กบัหลกัการอิสลาม 
    5.  การบริหารงานบริการวิชาการแก่ชุมชน จดัหน่วยงานอยา่งเป็นระบบ  ก าหนด
หลกัเกณฑ์หรือระเบียบอย่างชัดเจน   จดัท านโยบาย แผนกลยุทธ์ และแผนด าเนินงานเป็นลาย
ลกัษณ์อกัษร มีคณะกรรมการและคณะท างานรับผิดชอบตามแผนท่ีก าหนด    มีการประเมินผลการ
ปฏิบติังาน  สรุป  วิเคราะห์ และปรับปรุงแก้ไขแผนงานในแต่ละปี   มีคณะท างานบูรณาการ
งานวจิยักบักิจกรรมบริการวชิาการ     
       6. การสร้างความร่วมมือและเครือข่ายงานวชิาการ จดัตั้งเครือข่ายท่ีมีความเขม้แข็ง
ในพื้นท่ีต่าง ๆ ทัว่ประเทศ จดัท าฐานขอ้มูลเครือข่ายความร่วมมือให้เป็นรูปธรรม  ประสานและให้
ความร่วมมือกบัหน่วยงานท่ีเก่ียวขอ้ง จดัตั้งเครือข่ายนกัวิชาการอิสลามศึกษา มีการประชุมอิสลาม
ศึกษาในระดบัประเทศและในระดบันานาชาติ แลกเปล่ียนบุคลากรวิจยัเฉพาะดา้นระหวา่งเครือข่าย
ทั้งในและต่างประเทศ มีโครงสร้างพื้นฐานท่ีเอ้ือต่อการเป็นศูนยเ์ครือข่ายงานวิจยัและงานบริการ
วิชาการ ก าหนดยุทธศาสตร์ความร่วมมือและจดัตั้งคณะกรรมการให้สอดคลอ้งกบัยุทธศาสตร์การ
พฒันาวทิยาลยั และยทุธศาสตร์ของมหาวทิยาลยั 
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ABSTRACT 
 

The  objective  of  this  study is to describe expert’s  opinions  on  the  trends  of  
academic community services of College of Islamic Studies in the next decade (B.E. 2555-2564). 
The study covers 6 key aspects i.e. objectives, policies, structure and organization, types and 
methods of academic services, management of academic services, and academic collaboration 
and networking. In this study, EDFR (Ethnographic Delphi Futures Research) was employed. 
Data were collected using a questionnaire that contained mainly 5-level scale questions. The 
content of the questionnaire was derived from an interview of 19 experts. The experts later 
answered the questionnaire for the second and the third time respectively. Percentage, mode, 
median and range were used as tools for data analysis.  
The results show that the trends of academic community services of the College of Islamic 
Studies in the next decade (2555 – 2564) are as follows: 

1.  Objective :  It was found that the College aims at becoming the center for 
Muslim studies and Islamic studies by disseminating related scholarly works and actively 
engaging in human resource development. These activities shall raise better standard of living; 
provide new learning experience, and improve foreign language proficiency of staff, graduates 
and community. As a result of that they can be ready to effectively participate in the ASEAN 
Economic Community (AEC) particularly and international community in general. 

2. Policy :  The study revealed that the College promotes the dissemination of 
Islamic academic research at the international level, education for the development of standard of 
living, and other activities consistent with the government educational policy. The College was 
found to actively involve the preservation of local and national cultures which are not 
contradicting with Islamic principles, norms and values with the collaboration from all sectors. 
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3. Structure and organization : The study indicated that the College needs to 
set goals and key performance indicators consistent with its vision and missions. The 
organizational structure must support its missions or activities. It must show the unity among its 
staff, clear division of tasks, good coordination and communication under fine interpersonal 
relationships and clearly defined rules and regulations. These provide a strong basis and platform 
for a proactive strategy to change society. Furthermore, staff of the College must achieve a high 
level of information technology (IT) illiterate and foreign languages proficiency. 

4. Type of Academic Services : This research points out that the College has 
continuously produced high standard of academic papers, books, translated works, teaching 
materials, and synthesis of research/thesis. It has successfully improved academic curriculum, 
academic resources, museum, and distance information services. The College has also organized 
a number of academic service activities such as exhibitions within and outside its primary 
location, foreign language training, academic consulting services, and economic and social 
development promotion.  It enthusiastically promoted awareness and restoration of local cultures 
that do not contradict Islamic principles, norms and values. 

5. Management of community academic services :  The findings indicated that 
the College must systematically organize, providing clearly-defined rules and regulations, 
policies, strategic plan and implementation plan in writing. It has appointed various committees to 
implement this plan. The College conducted performance evaluation, involving summarising, 
analysing and identifying improvement needs annually. A committee is also appointed to look for 
ways to integrate research and academic service activities. 

6. Creating academic cooperation and networks : The College has established 
a strong academic network in different regions throughout the country through effective 
information system. It has created network of scholars of Islamic studies, organized seminar on 
Islamic studies at national and international levels, and engaged in exchange of research staff in 
Thailand and abroad. The infrastructure available at the College is conducive to research 
networking and academic services. The College has identified strategic cooperation and created a 
committee to implement it in line with the development strategies of the College in particular and 
the University in general. 
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الإسلامية في دراسات كمية اللالخدمات الأكاديمية  اتاتجاى : عنوان البحث
 .)2564-2555) القادم العقد

 أنن  شئ مامؤ  : الباحثة

 الإسلامية لتربيةافي  ارة والتدبيردالا  : قسم الدراسة
 هـ  1434  :العام الجامعي

 مستخلص البحث

كمية لن اتجاىات الخدمات الأكاديمية دراسة وجمع آراء الخبراء بشأإلى  ييدف ىذا البحث
يا، أىدافمجالات؛ في نطاق ستة  )2564 - 2555)الدراسات الإسلامية في العقد المقبل 

دار ، و أشكال وأساليب الخدمات الأكاديمية، و التنظيمييا وىيكمتيا، سياسو  ، مجتمعتيا لما 
 EDFRيج من الدراسةىذه  ستخدم ت. عاون والشبكات الأكاديميةوصناعة سبل الت

(Ethnographic Delphi Futures Research) شخصا  11 من خلال إجراء مقابلات مع
 5 يا لصنع الاستبيانات عمى شكلتجميعو المحتوى من المقابلات  تحميل، فخبراءمن ال
تحميل والاحصائيات المستخدمة في . الثانية والثالثة ةدور في ال مخبراءى لمستو ات لمنطاق

 .والمجال بين الشرائح الربعية الوسيط، ، و ة المئويةالنسب: ىي البيانات
كمية التربية الإسلامية ل الخدمات الأكاديمية اتأن اتجاىالمستنبطة  النتائجو     

 :يكما يم مجالات  في نطاق ستة )2564 - 2555) في العقد المقبل
، لإسلاميةات ادراستكون مركزا لدراسة أوضاع المسممين وال : الأهداف  .1  

في مجال جودة  وتنمية الموارد البشرية، عن طريق نشر الأعمال العممية ذات الصمة
مخريجين ل أجنبيةات القدرات في استخدام لغ وتطويرية جديدة، رب تعمماتج، وصنع لحياةا
 .سيان والمستوى الدوليليكونوا متينين لحمول المجتمع الآ لموظفين والمجتمعوا
، الأكاديمية الإسلاميةركائز نشر الفي م دعالتشجيع و ال : سياسةال .2  

الطيبة،  لحياةجودة االتي يمكن أن تحسن والبحوث والدراسات العالمية، والدراسات 
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المحمية والوطنية ات والحفاظ عمى الثقاف، مع السياسة التعميمية لمدولةوالأنشطة التي تتفق 
 .اعاتبمشاركة جميع القط بما يتماشى مع مبادئ الشريعة الإسلامية

تحتاج المنظمة إلى وضع أىداف ومؤشرات متسقة :  الهيكل والتنظي .3  
يجب أن يكون الييكل التنظيمي تمشيا مع ، و كمية الدراسات الإسلاميةميام لمع الرؤية وال

، وتنسيق لمميام والمسؤوليات وشامل تقسيم واضح، و وحدةات لتكون منشاطالأو ات ميمال
، التغيرات في المجتمعتابع ت، ووجود الضوابط جيدةات العلاقوال الاتصالاتالأعمال و 

 .والمغات الأجنبية  )IT)خبرة في مجال تكنولوجيا المعمومات عمم و لدييم  ونموظفالو 
مستندات، ومؤلفت، ومترجمات، إنتاج :  ةالأكاديميات الخدمأشكال  .4  

متحف و  مكتبة ة، خدمةىج القديماالمنوتطوير  الأطروحة / البحوثحميا تومذكرات، 
قامة الأنشطة و  المعمومات من خلال وسائل الإعلامو  المعارض داخل وخارج الحديثة، وا 

عداد الدورة المنشأة نشاء العيادة لمالأجنبية اتالمغية في التدريب، وا  ية الاستشار  خدمات، وا 
ات ثقافوتعزيز استعادة ، وتوعية والدعم التقني، والتنمية الاقتصادية والاجتماعيةالعمميةـ 

 .محمية لا تتعارض مع مبادئ الشريعة الإسلامية
 بطريقةتنظيم وحدات الأعمال  : خدمات الأكاديمية لممجتمعالإدارة  .5  

كتابةً، التنفيذ  طوخطات، استراتيجي ، وتنظيمأو لوائح بوضوحمنظمة، تحديد ضوابط 
طوير خطط عممية وت يمو، وتمخيصو، وتحمالأداءمجان والييئات التنفيذية، وتقييم لوتشكيل ا

 .البحوث المتكاممة والخدمات الأكاديميةالمزدوج بين  العملسنويا، وتكوين أعضاء 
في مناطق مختمفة متينة شبكة اء نشإ : لأكاديميةا الشبكاتالتضامن و  .6  

التنسيق والتعاون مع الجيات ذات ، و في جميع أنحاء البلاد لإعداد شبكة لتعاون ممموسة
قامة الندوات شبكة من عمماء الدراسات الإسلاميةاء نش، وا  العلاقة  ية الإسلاميةو الترب، وا 
تبادل الموظفين بين شبكات البحوث المتخصصة في ، و الصعيدين الوطني والدوليعمى 

يجاد الداخل والخارج عمى حد سواء  الشبكاتمركز التي تفضي إلى الأساسية البنية ، وا 
عداد لجنة عضوية و ات التعاون استراتيجيحديد ، وتالأكاديميةالخدمات البحثية و   وفق  ا 

 .والاستراتيجية لمجامعةالكمية،  ستراتيجية لتنميةالا
 

 


